
 

سرنوشت دریاچه ارومیه
سرنوشت همه ماست

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست در یادداشتی 
نوشت: نباید فراموش کنیم که سرنوشت دریاچه ارومیه، 
سرنوشت همه ماست. از این رو باید با اولویت احیای این 
دریاچه که کاری به غایت دشوار است را پیگیری کنیم. به 
، شینا انصاری، معاون رئیس جمهور و رئیس  گزارش  مهر
سازمان حفاظت محیط زیست در یادداشتی با عنوان 
»سرنوشت دریاچه ارومیه، سرنوشت همه ماست« نوشت: 
بیستمین جلسه کارگروه ملّی نجات دریاچه ارومیه و اولین 
جلسه این کارگروه در دولت چهاردهم به ریاست معاون 
اول رئیس جمهور برگزار شد. این جلسه با حضور خوب 
اعضای اصلی کارگروه ملّی نجات دریاچه ارومیه برگزار 
 ، شد. وزیر جهاد کشاورزی و معاون علمی رئیس جمهور
رئیس سازمان برنامه و بودجه، استانداران آذربایجان 
کردستان به  کارگروه(، آذربایجان شرقی و  غربی )دبیر 
عنوان اعضای اصلی کارگروه ملّی حاضر در جلسه بودند. 
استاندار آذربایجان غربی از اقدامات انجام شده در دو 
حوزه سخت افزاری و نرم افزاری گزارشی ارائه کرد و گفت: 
کنون مهم ترین پروژه محیط  طرح نجات دریاچه ارومیه، ا
زیستی غرب آسیاست که بر اساس طرح آن، آب در سه فاز 
به دریاچه ارومیه انتقال یافته است. وزیر جهاد کشاورزی 
هم یکی از مهم ترین راه های نجات دریاچه را استفاده از 
سیستم آبیاری تحت فشار در بخش کشاورزی دانست. 
کشاورزان خودشان هم به این نتیجه  گفته ایشان  به 
رسیده اند که باید حتی با صرف هزینه و سرمایه گذاری، 
کنون با تدابیری که صورت  آب را به درستی مصرف کرد و ا
آبیاری  سیستم  پروژه های  اجرای  برای  زمینه  گرفته، 
تحت فشار مساعد است. استاندار آذربایجان شرقی در 
سخنانش یادآوری کرد که»بخشی نگری« نمی تواند به 
رفع مشکل کمکی کند و نیازمند ساختاری »فرا استانی« 
و »مدیریت ملی« هستیم. استاندار کردستان هم از لزوم 
کردن  جلب اعتماد و مشارکت عمومی برای عملیاتی 
مصوبه ها سخن گفت. موضوعی که به نظر من هم بسیار 
کید کردم که طرح های نجات دریاچه  اهمیت دارد. من تا
ارومیه که دردولت های قبل تصویب شده محترم است، 
ح ها وجود دارد  گر نواقصی در این طر اما تلاش می کنیم ا
گر نقاط قوتی بوده آنها را تقویت کنیم  آنها را رفع کنیم و ا
کی از آن بوده که  و البته اینکه تجربه ۱۱ سال گذشته حا
مادامی که دبیرخانه در سطح ملّی فعال بوده و ساختار 
فرابخشی فعالیت داشته دستاوردهای بهتری نیز در 
وضعیت دریاچه ارومیه به دست آمده است. بنابراین با 
تأیید پیشنهاد وزیر جهاد کشاورزی و رئیس سازمان برنامه 
و بودجه کشور پیشنهاد کردم که مجدداً متولی و مجری 
اجرایی طرح نجات دریاچه ارومیه در سطح ملّی انتخاب 
شود. آقای عارف، معاون اول رئیس جمهوری در بخشی 
کید قرار داد و  از سخنانش همین رویکرد ملی را مورد تا
گفت هر چند استان های آذربایجان شرقی و آذربایجان 
غربی و کردستان که در همسایگی دریاچه هستند نقش 
برجسته ای برای نجات دریاچه دارند اما واقعیت این 
است که عزم ملی می تواند ارومیه را نجات دهد. به نظر من 
مهم ترین بخش صحبت های ریاست جلسه به این جمله 
کنون برای حل مشکل،  ایشان باز می گشت که گفت: »ا
باید حقابه محیط زیست را پیش فرض بدانیم، تغییر 
در الگوی کشت را به دقت عملی کنیم و همزمان با این 
اقدامات، جامعه و کشاورزان را هم توجیه کنیم که چگونه 

باید از آب به درستی استفاده کنند.«
اطلاق  محیط زیست  حفاظت  سازمان  در  ما  برای 
عبارت »پیش فرض« به حقابه های محیط زیستی پیش 
از هر امر و تصمیم گیری دیگری در کشور توسط معاون 
گر فقط بر همین  اول رئیس جمهور بسیار مهم است و ا
اصل پایبند باشیم، قادر خواهیم بود وضعیت نامطلوب 
دریاچه ارومیه در ابتدای شروع به کار دولت چهاردهم را 
با شرایط مناسب تری پیش ببریم. اتفاق نظر اعضا در این 
موضوع نهایتاً منجر به این شد که دکتر عارف دستور داد 
با همکاری معاونان و استانداران سه استان حوضه آبریز 
دریاچه ارومیه و مسئولان سایر دستگاه ها بررسی های لازم 
درباره اقدامات گذشته و راهکارهای علمی برای نجات 
دریاچه ارومیه صورت گرفته و ظرف مدت یک ماه، برنامه 
مدونی شامل ساختار پیشنهادی برای فعالیت دبیرخانه 

را آماده کنند. 

دزدیده شدن کابل تلفن
کابل های تلفن های روستای سیاه اسطلخ صومعه سرا 
نزدیک به دو سال است که به سرقت رفته است و این امر باعث 
شده است که تمامی تلفن های این روستا کلا قطع شود. از 
مسئولان تقاضا داریم که هرچه سریع تر به این مساله رسیدگی 

کنند تا مشکلات اهالی این روستا مرتفع گردد. 
جمعی از اهالی روستا 

پنچری
»تابلوهای توقف = پنچری« یا لطفا »در این مکان پارک 
نفرمایید« در سطح شهر زیاد دیده می شود. در اینجا دو سوال 
ح است یکی اینکه آیا هر کس می تواند چنین تابلویی  مطر
گر  مقابل مغازه، خانه یا پارکینگ خود بچسباند و در آن صورت ا
راننده ای به زعم صاحبان مغازه یا خانه ها مرتکب تخلف شد، 
لاستیک خودرواش پنچر یا باد لاستیک او خالی شود؟ دوم 
اینکه چرا بسیاری از مردم عادت دارند مرتکب تخلف شوند و 
تا چه زمان قرار است برخی این حق را برای خود قائل شوند که 
مردم را از حقوق اجتماعی شان محروم کنند. با توجه به اینکه 
راهنمایی و رانندگی بارها اعلام کرده است که کار صاحبان این 
مغازه ها و خانه ها غیرقانونی است چرا به طور جدی با چنین 

افرادی برخورد نمی کند؟
مساوات از تهران 

محمدحسینی:  شفق   – ملی  آرمان 
هر روز تاریخ را می پرسد، به انتظار بیستم 
هرماه که از راه برسد و برای گرفتن حقوق 
که  کند. حقوقی  بازنشستگی اش مراجعه 
هرماه با حاشیه ای همراه است. تابه حال 
پیش نیامده است که زود واریز شود، اما 
تا دلتان بخواهد، دیرتر از زمانی که اعلام 
می شود، به حسابشان واریز می شود. این 
را همه متفق القول قبول دارند، از خانم 
سابق  مدیر  تا  گرفته  بازنشسته  مدیر 
35سال  از  بیش  از  بعد  که  پتروشیمی، 
، حالا حقوقش حدود23میلیون  سابقه کار
تومان است. اما همین رقم هم برای خیلی 
از بازنشستگان آرزویی دور و دراز است. 
که مادرش  اما پسر یکی از بازنشستگانی 
می گوید:  است،  بوده  اجتماعی  مددکار 
کارشناسی  سال45مدرک  حدود  مادرم 
بازنشستگی اش  حقوق  حالا  داشت، 
حدود۱۱میلیون است! تیرماه امسال بود 
که مبلغ3میلیون تومان به حساب بیش از 
4میلیون بازنشسته تامین اجتماعی واریز 
شد. این مبلغ که تحت عنوان علی الحساب 
بازنشستگان  معیشت  و  سازی  متناسب 
برای 3ماه ابتدای سال، واریزشده است. 
اما این مبلغ بعد از گذشت فصل تابستان 
کنون که تنها 8روز از مهرماه باقی مانده  و ا
است، هنوز خبری از واریزآن برای 3ماهی که 
گذشت نیست. طبق گفته علی دهقان کیا، 
رئیس کانون بازنشستگان تامین اجتماعی، 
حقوق این ماه بازنشستگان هم هنوز واریز 
نشده است، چه برسد به مبلغ اضافی بابت 

متناسب سازی. 
بازنشستگان اما همچنان چشم به راه 
هستند، هرچند این حقوق برای تا نیمه 
یک ماهشان هم کفایت نمی کند، اما باز به 
قول برخی از آنها، کاچی بهتر از هیچی است. 
 ، عادت کرده ایم به انتخابِ بینِ بدو بدتر
، چندقدمِ ناقابل  بدی که فاصله اش تا بدتر
بیشتر نیست. آرام روی نیمکتِ پارک نشسته 
است و محوِ افق های دوردست است، همین 
که تا پارک می آید و چند ساعتی دور است 
بازنشسته  می کند.  شکر  را  خدا  خانه،  از 
ندارد،  رضایتی  حقوقش  از  است،  ارتش 
اما می گوید: دخترم! مگر کاری از دستت 
برمی آید؟ کار از کار گذشته است! جوان ها 
بیکارند. بازنشسته ها بعضی هاشان حتی 
چیز  همه  اینجا  می کنند!  کار  دوشیفت 
عجیب و غریب است! برعکسِ نگاهِ آرامی 
که دارد، همه این تناقض ها ذهنش را به هم 
ریخته است. از پسری می گوید که در خانه 
دارد، نه کار درست حسابی دارد و نه درس 

خوانده است. 
خانمی حدود 74ساله می گوید که بخش 
زیادی از حقوش را مجبور است برای قسط 
مدرسه نوه اش بپردازد. می گوید مدرسه 
پیدا  نام  ثبت  برای  خانه  نزدیک  دولتی 
نکردیم. مدرسه غیرانتفاعی هم فقط هزینه 
ثبت نامش 70میلیون تومان شده است، 
که پسرم توانایی پرداخت آن را نداشت، به 
همین خاطر من و همسرم هرماه بخشی از 

حقوق بازنشستگی مان را روی هم می گذاریم 
و قسط مدرسه نوه مان را می دهیم. حقوقی 
که به خرج و مخارج اولیه خودمان دونفر هم 
نمی رسد، حالا حساب کنید این خرج ها هم 
به آن اضافه شود. باز هم در نهایت می گوید 
که کاش لااقل مدرسه اش آن کیفیت لازم را 
داشت. این همه پول بابت شهریه می گیرند 
و کیفیت سیستم آموزشی شان هیچ تفاوتی 
با مدرسه های دولتی ندارد. می گوید تا۱0روز 
کتاب  هنوز  تحصیلی  سال  آغاز  از  بعد 

نداشتند. 

   هنوز اتفاقی نیفتاده است
هرچند سازمان تامین اجتماعی زمان 
واریز حقوق مهرماه بازنشستگان را اعلام 
کرده است، که قراربوده بر طبق حروف الفبا از 
دیروز واریزشود، اما هنوز دریافتی نداشتند. 
ماه هاست که حقوق بازنشستگان دقیقا در 
تاریخی که اعلام می شود، واریز نمی شود. 
حقوقی که مبلغش کفاف زندگی پر چالش 
، با  این روزها را نمی دهد. در سال های اخیر
افزایش سرسام آور بهای اغلب اقلام ضروری، 
تا  کوچک تر شد.  سفره خانواده ها مدام 
جایی که حالا حتی اعضای خانواده هم به 

زحمت دورِ آن جا می شوند! 
علی دهقان کیا، رئیس کانون بازنشستگان 
تامین اجتماعی، درباره وضعیت همسان 
سازی حقوق بازنشستگان به »آرمان ملی« 
گفت: هنوز هیچ اتفاق خاصی نیفتاده است. 
اینکه اعلام شده است، حقوق قبلی شان 
است. هنوز به جایی نرسیدیم، که آخرین 
جلسه باشد و ما به نتیجه رسیده باشیم. 
که برای ما اهمیت دارد، قانون  مساله ای 
گر مشکل  که ا است. ما در تلاش هستیم 
با  نظری  اختلاف  یا  دارد،  وجود  قانونی 
سازمان تامین اجتماعی است برطرف شود. 
هرچند اختلاف نظری به آن صورت با تامین 
اجتماعی نیست و فعلا تصمیمی گرفته نشده 

است. 
دهقان کیا درباره آخرین وضعیت افزایش 

حقوق بازنشستگان افزود: ما 3پیشنهاد 
دادیم  مجلس  اجتماعی  کمیسیون  به 
که هنوز در دست بررسی است و تا نهایی 
نشود، نمی شود حرف آخر را زد و یا آن را اعلام 
بازنشستگان  کانون  رئیس  کرد.   عمومی 
تامین اجتماعی درباره وضعیت معیشت 
بازنشستگان نیز افزود: متاسفانه حقوق 
می شود.  انجام  تاخیر  با  بازنشستگان 
معمولا چند روز جابه جا می شود. مثلا هنوز 
که قرار بوده بیستم پرداخت  حقوق آنها 
شود، را ندادند. هرماه باید یک استرسی به 
بازنشستگان وارد شود. یک ماه متناسب 
سازی است، یک ماه وام است و یک زمانی 
هم حقوق های آنهاست.  او با بیان اینکه 
بازنشستگان روی زمان واریزی حقوق خود 
حساب کرده اند، گفت: بازنشسته فردای 
روزی که حقوقش را دریافت می کند، باید 
به  همین  کند.  پرداخت  را  قسط هایش 
تعویق افتادن ها سبب می شود که نتواند 
طبق وعده ای که داده است، خوش قول 
باشد. همین سبب می شود که اعتبارش را از 
دست بدهد.  دهقان کیا درباره نارضایتی های 
بازنشستگان از وضعیت حقوق خود افزود: 
اینها گله مند هستند که چرا وقتی می گویید 
پرداخت  را  حقوقتان  بیستم  به  بیستم 
می کنید، باز به تاخیر می اندازید؟ مثلا زمانی 
گفتند بیستم پرداخت می کنیم،  که  بوده 
اما دوم یا سوم ماه بعد پرداخت شده است. 
ما امیدواریم که با آمدن مدیرعامل جدید و 
شناختی که از ایشان داریم، این مشکلات به 

زودی رفع شود. 
حقوق کلی بازنشستگان، با حق مسکن و 
بن، حدود9میلیون و 500 هزارتومان است 
که در مواردی حق اولاد هم به این رقم اضافه 
می شود. این درحالی است که آنها در بخش 
درمان، باتوجه به اینکه بیمه درمان، تنها 
بخش بسیار کمی از هزینه های درمان آنها 

را تامین می کند هم دچار مشکل هستند. 
مدیرسابق یکی از شرکت های پتروشیمی 
درباره زمان و میزان حقوق دریافتی خود 

به »آرمان ملی« گفت: قبلا زودتر پرداخت 
معمولا  قبل،  حدود8سال  مثلا  می شد. 
بیستم هرماه، حقوقم با اندکی بالا و پایین، 
در حد یکی دو روز پرداخت می شد، اما 
جابه  کم کم  زمانش  رفتیم،  جلوتر  هرچه 
جا شد و حالا تقریبا آخرشب سی ام ماه 
حقوق  می شود.  پرداخت  یکم،  و  سی  یا 
دریافتی ام هم بعد از 35سال سابقه کاری، 
حدود23 میلیون تومان است. مشکل یکی 
، حالا  دوتا نیست. بعداز 30 سال سابقه کار
چندسالی است که به بیماری خودایمنی 
برای مشکلی  مبتلا است. چندروز پیش 
کرده است،  که داشت به پزشک مراجعه 
هزینه دارو و درمان و آزمایش های این مرد 
حدود60ساله، بین4تا5میلیون تومان شده 
است، که به گفته خودش در بهترین حالت، 
بیمه تکمیلی تنها بخشی از آن را پرداخت 
خواهد کرد. این درحالی است که با بالارفتن 
سن، مصرف ویتامین برای اغلب سالمندان 

ضروری است. 
به  که  آنها  نظیر  بیمارانی  در  هم  آن 
مصرف  این  هستند.  مبتلا  خودایمنی 
ویتامین باید مداوم باشد و همین سبب 
می شود میزان قابل توجهی از درآمد آنها 
گر  برای بخش درمان مصرف شود. البته ا
میزان اجاره بها، تامین غذای موردنیاز اولیه، 
مبلغی از حقوق ناچیزشان باقی بگذارد. 
حالا این همسان سازی در بهترین حالت 
ماهی یک میلیون تومان به مبلغ دریافتی 
ماهانه آنها افزوده خواهد کرد، که آن هم 
اندازه بهای دو نوع ویتامین هم نمی شود، 
چه برسد به اینکه این میان بیماری تازه ای 
هم از راه برسد و مهمان ناخوانده سفره های 

کوچکِ آنها شود. 
همه این مسائل ضربه های روحی جبران 
ناپذیری را به بازنشستگانی وارد می کند، که 
سال ها در چرخه تولید و صنعت این کشور 
زحمت کشیدند. برخی شان آموزش دادند 
و فرزندانمان را تربیت کردند، حالا نیازمند 

نگاه گرم تری هستند. 

9اجتماعی سال هفتم
شماره 1943
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گــــزارش

اخبار کوتــــاه

روی خط آرمان ملی

بازنشستگان و حقوقی که تا پایان ماه هم نمی رسد

چشم به راه حقوق اندک بازنشستگی
   همسان سازی، درد مضاعف بازنشستگان

هشدار درباره
 تزریق ژل های غیرمجاز

رئیس اداره ملزومات دارویی سازمان غذا و 
دارو هشدار داد که استفاده از ژل های غیرمجاز 
می تواند عوارض جدی به همراه داشته باشد و 
بر لزوم مراجعه به پزشکان متخصص و استفاده 
از محصولات دارای تأییدیه سازمان غذا و دارو 
کید کرد. به گزارش ایسنا، دکتر شمسایی با  تأ
گی های ژل های دارای تاییدیه  اشاره به ویژ
سازمان غذا و دارو، گفت: محصولاتی که از 
سوی سازمان غذا و دارو تأیید می شوند، از نظر 
ترکیبات، ماندگاری و ایمنی، استانداردهای 
لازم را دارند. این مواد استریل و قابل تجزیه 
در بدن بوده و عوارض جانبی آن ها حداقل 
ل  است. وی همچنین به اهمیت تزریق ژ
از  استفاده  و  متخصص  پزشک  نظر  تحت 
کید کرد  محصولات معتبر از سوی متقاضیان تأ
و افزود: استفاده از مواد تأیید نشده یا تزریق 
توسط افراد غیرمتخصص می تواند خطرات 

جبران ناپذیری به همراه داشته باشد. 

رد مرز 1100 کودک اتباع
 به همراه خانواده

مدیرکل بهزیستی استان تهران با اشاره 
مرز  رد  از   ، کار کودک   3۱92 به ساماندهی 
خبر  خانواده  همراه  به  اتباع  کودک   ۱۱00
داد. به گزارش ایسنا، محمد نصیری افزود: 
درخصوص ساماندهی کودکان کار نیازی به 
توضیح نیست، تنها کافی است از شهروندان 
سوال شود که به خاطر دارید در گذشته در 
سر چهارراه ها چه وضعیتی بوده و در حال 
حاضر چه وضعیتی برقرار است؟ در خصوص 
ساماندهی معتادین متجاهر نیز تنها کافی 
است شهروندان در مناطقی چون شوش، 
هرندی و... حضور یابند و شرایط این مناطق 

را با گذشته مقایسه کنند. 
کید بر  وی درباره نقش شهرداری تهران با تا
اینکه نکته اصلی در بحث عملکرد شهرداری 
تهران در خصوص ساماندهی آسیب های 
بعضا  شهرداری  که  است  این  اجتماعی 
کم وکاستی دستگاه ها را پوشش می دهد، 
گفت: جنس شهرداری مطالبه گری نیست بلکه 
حمایت گری است و با حمایت از دستگاه ها 
در  دارم  امید  می دهد.  انجام  را  امر  این 
نیز  آسیب های اجتماعی  موضوعات دیگر 
ورود کنیم و همان کاری که در حوزه کودک کار 
و معتاد متجاهر انجام شده را در خصوص این 

موضوعات نیز انجام دهیم. 

رگبار در 1۴ استان
به  نسبت  کشور  هواشناسی  سازمان 
وقوع رگبار باران، رعد و برق و احتمال بارش 
تگرگ در ۱4 استان و وزش باد شدید در ۱6 
استان هشدار داد.  به گزارش ایسنا، سازمان 
هواشناسی با انتشار هشدار زردرنگ آورده 
است: وقوع رگبار باران، رعد و برق، وزش 
باد شدید موقتی، در نواحی مستعد گرد و 
 ) ک و احتمال بارش تگرگ دیروز )2۱ مهر خا
در اردبیل، شمال شرق آذربایجان شرقی، 
گیلان، ارتفاعات مازندران، خراسان شمالی، 
غرب و شرق فارس، ارتفاعات در مرکز و جنوب 
غرب کرمان، شرق هرمزگان و جنوب سیستان 
( در شمال و  و بلوچستان و امروز )22 مهر
شرق اردبیل، شمال شرق آذربایجان شرقی، 
سمنان،  استان های  در  ارتفاعات  گیلان، 
مازندران و گلستان، خراسان شمالی، شمال 
خراسان رضوی، مرکز و ارتفاعات در شرق 
هرمزگان و مرکز کرمان پیش بینی می شود.  
 ) کمیت این شرایط جوی فردا )23 مهر حا
در اردبیل، آذربایجان شرقی، نیمه شمالی 
آذربایجان غربی، گیلان، ارتفاعات مازندران و 
شمال استان های گلستان، خراسان رضوی، 
خراسان شمالی و زنجان و سه شنبه )24 مهر( 
در گیلان، اردبیل، آذربایجان شرقی، خراسان 
شمالی، شمال خراسان رضوی، ارتفاعات 
مازندران، نیمه شمالی استان های آذربایجان 
استان های  ارتفاعات  و  گلستان  و  غربی 

سمنان و زنجان دور از انتظار نیست. 

حادثه آتش سوزی 
در بازارآهن شادآباد

سخنگوی سازمان آتش نشانی شهرداری 
تهران در پی مشاهده دود در غرب تهران از 
وقوع حریق گسترده در چند باب انبار و مغازه 
چسب و لوله در بازار آهن شادآباد خبر داد. 
گفت وگو با ایسنا، در  جلال ملکی دیروز در 
توضیح بیشتر با اشاره به اینکه پس از اعلام 
در  شادآباد،  آهن  بازار  محدوده  در  حریق 
مرحله اول هشت ایستگاه به محل حادثه 
اعزام شدند، گفت: دودی که در قسمت غرب 
تهران مشاهده می شود ناشی از حریق گسترده 
در چند باب انبار و مغازه چسب و لوله پلیکا در 
بازار آهن شادآباد است.  وی با اعلام جزئیات 
جدیدی از حریق انبار چسب گفت: در حال 
حاضر ۱۱ ایستگاه در محل حضور دارند و در 
از  حال اطفای حریق هستند. بخش هایی 
حریق در کنترل آتش نشان هاست؛ اما هنوز 
حریق گسترده و شعله ور است . ملکی در پاسخ 
که این حادثه چند مصدوم  به این پرسش 
داشته است، اظهار کرد: وسعت حریق زیاد 
است و هنوز اطلاعی از تعداد مصدومان و 

فوتی های احتمالی وجود ندارد. 

شهرداری تهران کمر همت بسته تا با کمک نهادهای 
مختلف و با اتکا بر احیای ماده ۱2، نهضت بزرگ برقی سازی 
حمل و نقل عمومی در تهران را پیاده سازی کند، راه پر فراز و 
نشیبی که نیازمند حضور همه نهادها، سازمان ها و حمایت 
تمام قد دولت دارد. به گزارش ایسنا، شهرداری تهران خیز 
برداشته تا در راستای کاهش آلودگی هوای تهران نسبت 
به برقی سازی بخشی از ناوگان حمل ونقل عمومی اقدام 
کند و بر همین اساس در سفر سال گذشته به چین علاوه بر 
 ، گن از محل تعهدات وزارت کشور نهایی کردن خرید 630 وا
کسی برقی و حدود  نسبت به ثبت سفارش بیش از 27 هزار تا
2000 اتوبوس برقی به کشور اقدام کردند و این درحالیست 
کنون نیز شهرداری تهران در رایزنی با  که از سال گذشته تا
شرکت های مختلف خودروسازی آنها را مجاب به واردات 
کسی برقی کرده است که در راستای  برقی خودرو در قالب تا
تحقق این مهم شرکت کرمان موتور در قالب قرارداد 2000 
کسی در  ک تا کسی پلا خودروی برقی نسبت به ورود 200 تا

ناوگان حمل و نقل عمومی تهران اقدام کرد. 
اتوبوس و مترو به دلیل اینکه جزو شبکه حمل ونقل 
عمومی محسوب می شوند از یارانه شهرداری و دولت برای 
خرید و تامین آنها استفاده می شود اما در این میان موضوع 
کسی متفاوت از سایر ناوگان حمل و نقل عمومی است  تا
کسی به دلیل آنکه مالکیت خودرو با راننده است  که تا چرا
خ  شبه حمل ونقل عمومی محسوب شده و با اینکه نر
کرایه هایش در شورای شهر و توسط نمایندگان مردم تعیین 
می شود اما یارانه ای بابت خرید، تعمیر و.... دریافت نمی کند 
کسی برعهده رانندگان است و به همین  و تمام سهم و بار تا
کسی برقی نیز شهرداری  دلیل در خرید بیش از 27 هزار تا
تهران سعی کرده تا با ایجاد مشوق های مختلف رانندگان را 

کسی ها خریداری کنند.  قانع کند تا از این تا

کسی  تلاش ها به ثمر نشست و تعدادی از رانندگان تا
کسی های فیروزه ای برقی کردند اما عدم  اقدام به خرید تا
تحقق وعده ها، صدای اعتراض این رانندگان را بلند کرد 
و با تجمع مقابل ساختمان شهرداری خواهان تحقق 
وعده ها از جمله اجرای ماده ۱2 شدند که براساس آن نیمی 
از قیمت خودروهای برقی بیش از یک میلیارد تومانی به 
کسی برقی  عنوان کمک بلاعوض دولت باید به رانندگان تا

پرداخت شود. 
یکی از روش هایی که شهردار تهران بر اجرای آن برای 
کید دارد تحقق ماده ۱2 قانون  کسی تا حمایت از رانندگان تا
رفع موانع تولید رقابت پذیر توسط دولت است. قانونی که 
براساس آن دولت باید به ازای صرفه جویی که در مصرف 
سوخت به واسطه برقی سازی انجام می شود، مبالغی را به 
سازمان های موثر پرداخت کند. ماده ای که به پاشنه آشیل 

برقی سازی در تهران بدل شده است. 
از کلانشهر تهران همواره به الگوی سایر کلانشهرها نام 
برده می شد و این درباره برقی سازی ناوگان حمل و نقل 
عمومی تهران نیز صدق می کند و در صورت عدم موفقیت، 
باید نسخه برقی سازی در کشور را پیچید هرچند علیرضا 
کانی، شهردار تهران نظر دیگری دارد و معتقد است  زا
که موضوع برقی سازی تهران یک راه بی بازگشت است که هم 
ضرورت دارد و هم تنها راهی است که می تواند به رفع ناترازی 
انرژی در کشور کمک کند و از طرفی، ایجاد زیرساخت هایی 
در این مسیر می تواند به حل معضلاتی مانند آلودگی هوا و 

ترافیک تهران کمک کند. 
گرفته  صورت  پیگیری های  مورد  در  تهران  شهردار 
تولید  موانع  رفع  قانون   ۱2 ماده  تحقق  به  کمک  برای 
رقابت پذیر از طریق دولت، تصریح می کند: اساس این 
ک است که  اقدام، هم قانون برنامه و هم قانون هوای پا

به ما الزام می کند این مسیر را دنبال کنیم. به دلیل گرانی 
خودروهای برقی، قانونی تصویب شده که دولت را ملزم 
می کند صرفه جویی های لازم را انجام دهد. قبلاً ماده ۱2 
رفع موانع تولید به تصویب رسیده بود که در ابتدا می گفت 
صرفه جویی کنید و سپس جبران خواهد شد، اما در قانونی 
که در پایان مجلس یازدهم تصویب شد، سازمانی پیشنهاد 
شد که زیر نظر رئیس جمهور فعالیت کرده و بتواند به صورت 
پیشینی با تضمین های مختلف پرداخت ها را انجام دهد. 

ح در ادامه اراده  شهردار تهران با بیان اینکه این طر
شهید رئیسی و دولت ایشان بود که امروز نیز توسط دولت 
آقای پزشکیان و با همکاری وزارت صمت و نیرو پیگیری 
کسی های  ح ورود تا می شود، تصریح کرد: اولین خرید طر
برقی به تهران از شرکت کرمان خودرو بود که ۱7۱ دستگاه 
خودرو خریداری شد. قیمت هر خودرو یک میلیارد و 300 
میلیون تومان است که 400 میلیون تومان آن توسط راننده 
پرداخت می شود. بخش دیگری از این مبلغ به عنوان 
کسی های فرسوده )۱30 تا ۱70 میلیون تومان(  جایگزینی تا
در نظر گرفته شده است و بقیه از طریق وام یا آورده راننده 
تأمین می شود اما بر اساس ماده ۱2 گذشته، تسهیلاتی به 
رانندگان داده می شود تا با یک مبلغ مشخص بتوانند یک 

خودرو خریداری کنند. 
وی ادامه می دهد: ما به نمایندگی از رانندگان تلاش 
می کنیم تا تسهیلات و وام ها را برای آن ها فراهم کنیم و از 
طریق ماده ۱2، تسویه حساب های لازم را انجام دهیم. به 
این ترتیب، رانندگان درگیر پرداخت اقساط وام نخواهند 
بود و این وظیفه به صورت حسابداری و از طریق منابع مالی 
ماده ۱2 مدیریت می شود و فرمول های مربوط به دریافتی 
از ماده ۱2 نیز در حال محاسبه است تا سهم مشخصی از 

ماشین برای رانندگان تعیین شود. 

چالش های برقی سازی حمل و نقل عمومی در تهران


